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چهلمین نشست پایان دوره دفتر تحکیم وحدت، از 23 تا 27 مردادماه در پردیس 

مرکزی دانشگاه علامه طباطبایی با شعار آرمانگرایی در حکمرانی، واقع نگری در 

حکومتداری و تحکیم مردمسالاری دینی برگزار شد. دفتر تحکیم وحدت در این 

چهار روز میزبان کارشناســـان و مسئولانی چون  حسینی، رئیس نهاد رهبری در 

دانشـــگاه ها، حسینعلی شهریاری، نماینده مجلس و رئیس کمیسیون بهداشت 

و درمان، عباس شیراوژن، معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت و برخی 

از ادوار این تشـــکل بود. در روز پایانی محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 

اسلامی میهمان ویژه این نشست بود. در ادامه مشروحی از این دیدار را می خوانید. 

 اقدام معاون سیاسی تنها یک دلیل از 14 بند استیضاح بود
یکی از موضوعات جنجالی این روزها که برخی از دانشجویان نسبت به آن جبهه 

گرفته اند، عزل معاون سیاسی وزیر کشور است. خبرهای این چند روز حاکی از آن 

است که تجمعات دانشجویی در راستای اعتراض به این اتفاق شکل گرفته است. 

پای صحبت ها درباره عزل معاون سیاســـی به نشست قالیباف با دانشجویان نیز 

کشیده شد. برای مثال دبیر انجمن اسلامی دانشگاه علامه طباطبایی درخصوص 

عزل معاون سیاســـی کشـــور صحبت به میان آورد و گفت: »کدام طرح، لایحه و 

مطالبه چنین با پشتکار پیش رفته است. آیا درست است که بابت بخشنامه، وزیر 

کشور را تا لبه استیضاح برده و حتی حادثه تروریستی نتوانست آنها را قانع کند 

که استیضاح را 48 ساعت عقب بیندازند؟« 

در ادامه محسن احمدلو، دبیر انجمن اسلامی دانشگاه بین المللی امام به بیانیه 

معاون سیاســـی وزیر کشور بعد از عزل اشاره کرد و گفت: »در این بیانیه آمده که 

اصرار شما باعث عزل وی شده است. شما با وجود اصلاح بخشنامه و نهی رهبری در 

تحت فشار قرار دادن دولت چرا چنین کاری کرده اید. به نظر می رسد نقش نظارتی 

مجلس دچار اختلال شـــده است. نماینده ای برای دریافت پست ریاست دیوان 

محاسبات دچار نقص مدرک بود اما به آنجا رفت و اکنون به وزارت راه رفته است.« 

امیرحسین کمانکش، دبیر انجمن اسلامی امیرکبیر نیز درباره این اتفاق عنوان 

کرد: »در چند روز گذشـــته به شـــکل واضحی مشخص شد شما در جریان عزل 

معاون سیاســـی وزارت کشور نقش اصلی را داشتید و حتی طرح استیضاح وزیر 

در شب حمله تروریستی در شیراز را کلید زدید و به دنبال ضربه نهایی بودید که 

این فرصت حمله به خاطر ابلاغ یک نامه درست به استانداران بود.« 

رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در پاسخ به سوال مطرح شده از سوی اعضای 

دفتر تحکیم وحدت درباره انتصابات و موضوع معاون سیاسی کشور)غلامرضا( 

بیان کرد: »من به عنوان یک مدیر بر این باورم که یک مسئول نباید تحت فشار، 

مسئول دیگری را جابه جا کند. زمانی که قرار بود به عنوان شهردار انتخاب شوم، 

به من گفته شـــد شرط اینکه به تو رأی بدهیم تا شهردار شوی این است که با ما 

مشورت کرده و بعد از مشورت عزل و نصب را انجام دهی که من نیز گفتم مشورت 

شرط عقل است که قطعا آن را انجام می دهم اما بعد از آن، با تصمیم شما کسی 

را در شهرداری عزل و نصب نمی کنم که اگر این انتظار را دارید به من رأی ندهید 

چراکه یک تکلیف بر گردن من است.« 

وی در ادامه این حق را برای احمد وحیدی، وزیر کشور نیز قائل شد و گفت: »نباید 

هیچ عزل و نصبی تحت فشار صورت گرفته و مسئولی تحت فشار قرار گیرد که اگر 

به این شیوه بپذیرد اشکال بر او وارد است. استیضاح تنها به همین دلیل نبود و 14 

بند داشت و وزیر کشور با حضور در کمیسیون باید به 14 موضوع پاسخ می داد اما 

یک جریان خاص سیاسی این گونه مطلب را نشر داد. معتقدم اگر حداقل انصاف 

را به خرج می دادند نباید در شرایط امروز کشور چنین اختلاف افکنی می کردند 

که همین رفتارها اســـت که باعث می شود علی رغم ظرفیت هایی که امروز وجود 

دارد، شاهد این وضعیت در کشور باشیم.« 

 طرح شفافیت در مجمع تشخیص ماند
موضوع دیگری که هرازچندگاهی رسانه ها و فعالان دانشجویی درباره آن صحبت 

می کنند، طرح شـــفافیت مجلس است. طرح شـــفافیت نه تنها مطالبه فعالان 

دانشـــجویی اســـت، بلکه مردم نیز خواهان اجرای این طرح در مجلس انقلابی 

هســـتند. دبیر انجمن اسلامی دانشـــگاه الزهرا در صحبت های خود خواستار 

شـــفافیت در دو حوزه ماجرای سلاح ورزی و اسناد رد صلاحیت و حمایت رئیس 

مجلس از او شـــد. همچنین دبیر انجمن اسلامی دانشگاه علامه طباطبایی نیز 

دراین باره گفت: »مجلس انقلابی با شـــعار شـــفافیت روی کار آمد. مجلس این 

بار برای نشان دادن حسن نیت خود اسامی نمایندگان مخالف بخشنامه وزارت 

کشور را منتشر کند.« 

رئیس قوه مقننه در پاســـخ به کنایه های نمایندگان دانشجویی درخصوص عدم 

اجرایی شـــدن طرح شـــفافیت گفت: »تنها طرحی بود که به عنوان نفر اول آن را 

امضا کردم و آن نیز طرح شـــفافیت بود. در حال حاضر آرای نمایندگان براساس 

قانون، غیرعلنی اســـت و اگر قرار شـــود علنی باشد باید قانون آیین نامه داخلی 

مجلس اصلاح شود. درنهایت پس از تدوین طرح شفافیت قوای سه گانه و سایر 

نهادها، فقط یک بند آن در مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی مانده و آن این 

است که گفته ایم موضوعات اختلافی میان مجلس و شورای نگهبان که در مجمع 

بررسی می شود نیز باید شفاف شود اما در این زمینه هنوز مجمع اعلام نظر نکرده 

است و در آنجا مانده است.« 

قالیباف ادامه داد: »از این رو چون به خاطر یک بند نمی توانستیم بقیه قانون را نیز 

ابلاغ کنیم، تصمیم گرفتیم هر نماینده ای که مایل بود رای خود را به صورت شفاف 

اعلام کند، این امکان برای او فراهم باشـــد و بسترهای آن را نیز در مجلس فراهم 

آوردیم، از این رو مجلس شـــورای اسلامی در این خصوص اهمال یا رودربایستی 

نکرده است.« 

 در مساله حجاب آخرین مرحله باید جرم انگاری باشد
شاید بتوان داغ ترین سوژه دوماه اخیر را لایحه حمایت از عفاف و حجاب دانست. 

ســـوژه ای که فعالان دانشجویی نســـبت به آن و بررسی این لایحه واکنش های 

بسیاری نشان دادند. در این نشست فعالان دانشجویی فرصت را غنیمت شمردند 

تا موضع خود را نسبت به این لایحه ابراز کنند. امیرحسین کمانکش، دبیر انجمن 

اسلامی دانشگاه امیرکبیر با اشاره به عدم مشخص بودن پرداختن به روند برخی 

لوایح، گفت: »اگر این روند شـــفاف شود، سرمایه اجتماعی زیاد می شود. طرح 

صیانت و لایحه حجاب برای مردم مهم است اما در زمانی که مردم دنبال رسیدن 

به پاســـخ پرسش های خود بودند، آنها را به تودرتوی اصل 85 بردید. همچنین 

موضوع رسیدگی به اصلاح صندوق های بازنشستگی کشور به سرعت کنار رفت.« 

دبیر انجمن اســـلامی دانشـــگاه بین المللی امام خمینی)ره( با اشاره به اینکه 

حاکمیت در ورود به مساله حجاب میان مردم و در اجرا با چالش مواجه خواهد شد 

و شفافیت عنصر مهمی در این موضوع است؛ گفت: »تنها در بحث های ضروری 

است که برخی لوایح و طرح ها در کمیسیون بررسی می شوند و شامل این طرح 

حساس نمی شود. درحال حاضر مجلس شورای اسلامی چه کاری ضروری تر از 

رسیدگی به لایحه حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب دارد؟« 

دبیر انجمن اسلامی دانشگاه الزهرا)س( در این خصوص بیان کرد: »یک چالش 

حوزه فرهنگی این اســـت که بعد از اجرای لایحه حجاب قرار اســـت چه اتفاقی 

بیفتـــد و نمایندگان چقدر تلاش کرده اند که دســـتگاه ها را در این حوزه درگیر 

کنند. صداوســـیما باید در این حوزه متحول شود که برای این تحول کمیسیون 

فرهنگی باید اقدام می کرد. تقاضا داریم فضای مجازی کشـــور ضابطه مند شود 

به خصوص برای سلبریتی هایی که به راحتی نقض قانون می کنند و این برخورد 

قانونی باید برای آنها سختی داشته باشد.« 

رئیـس قـوه مقننـه بـا اشـاره بـه لایحـه حمایـت از عفـاف و حجـاب، عنـوان کـرد: 

»فـارغ از بحـث خـأ قانونـی، کمبـود قانـون یا تعلـل در اجرای قانـون، درنهایت 

تصمیـم بـر ایـن شـد کـه قانـون دیگـری پیش بینـی و خأهـای موجـود برطـرف 

شـود، از ایـن رو لایحـه ای از سـوی قوه قضائیـه بـا 9 مـاده تدویـن شـد و به دولت 

رفـت کـه در دولـت تعـداد ماده هـای آن بـه 15 مـاده رسـید و بـا درخواسـت قیـد 

دو فوریـت بـه مجلـس آمـد کـه مـا بـا بررسـی آن، دیدیـم نمی توانـد مشـکلات 

امـروز را حـل کنـد؛ چراکـه در مسـاله حجـاب، آخریـن مرحلـه بایـد جرم  انـگاری 

و برخـورد قضایـی باشـد.« 

او در ادامـــه توضیح داد: »حال گروهی در فضـــای مجازی مدام می گویند که 

محمدباقر قالیباف نســـبت به مسائل شـــرعی و دینی کم اهمیت است و به دو 

فوریـــت موضوع به این مهمی رای نداده، درحالی که این موضوع بســـیار مهم 

است و نمی توان آن را با دو فوریت ظرف 72 ساعت بررسی و تصویب کرد. مرکز 

پژوهش های مجلس از شـــهریور سال گذشته این موضوع را در دستور کار خود 

داشت و مرکز تحقیقات اسلامی قم، حوزه علمیه قم، مشهد، دانشگاه ها و مراکز 

مختلف کار عمیق تحقیقاتی روی این موضوع انجام دادند و شخصا در جلساتی 

با اقشـــار مختلف حضور داشتم و بحث ها را شنیدم اما برخی می گویند لایحه را 

طبق اصل 85 قانون اساسی بررسی می کنند که کسی نفهمد چه چیزی تصویب 

می شود اما این حرف خلاف واقع است.« 

قالیباف با اشاره به اینکه اکنون لایحه برنامه هفتم درحال رسیدگی است، بیان کرد: 

»زمانی که تمام شود اول آبان لایحه بودجه می آید و هیچ فرصتی برای رسیدگی 

به لایحه حمایت از عفاف و حجاب نخواهیم داشـــت. از این رو برای اینکه لایحه 

مهم عفاف و حجاب به تصویب برسد و این طور تصور نشود که در جریان بررسی 

لوایح برنامه و بودجه به این لایحه بی توجهی شود، بررسی لایحه عفاف و حجاب 

را به صورت اصل 85 تصویب کردیم.« 

پدیده سرود-مداحی در دانشگاه امام صادق )ع( مورد بحث قرار گرفت

تمام اتهامات مداحی استود�و�یی در محکمه دانشگاه
اولین نشست از سلســـله نشست های بررسی پدیده سرود-

مداحی به همت دفتر موسیقی واحد فرهنگی بسیج دانشگاه 

امام صادق)ع( روز شـــنبه 14 مرداد مـــاه به صورت مجازی 

برگزار شـــد. موضوع این جلسه »نوآوری چیست؟ مرز نوآوری 

کجاســـت؟« بود که در آن آقایان مهدی زنگنه شاعر آیینی و 

سیدجواد پرئی شاعر و تهیه کننده نماهنگ های مذهبی به 

بیان نکات خود پرداختند. 

به گزارش روزنامه »فرهیختگان«، در ابتدای نشست دبیر جلسه 

با طرح چند پرسش پیرامون لایه های مختلف نوآوری، ملاک 

پذیرفته شـــدن یک حرکت نوآورانه و فرق بدعت و ابداع، این 

سوال را مطرح کرد که آیا نوآوری را باید درون هیات و اقتضائات 

آن جست وجو کرد یا خارج از آن و با توجه به امکانات موجود؟

در پاسخ به پرسش های بیان شده زنگنه با اشاره با اینکه ما در 

دهه 60 ملودی هایی داشـــتیم که به سبک و سیاق امروزی 

نبود اما همزمان نوآورانه هم بود گفت: »در دهه 60 توســـط 

آقای حاج محمد طاهری نوآوری هایی رخ داد که باعث جذب 

جوانانی امثال من شد. این در دوره ای بود که ما موسیقی مجاز 

و غیرمجاز داشـــتیم. در آن زمان منِ نوجوان به خاطر فضای 

فروبسته موسیقی، دوست داشتم وارد هیات ها بشوم و از آن 

ریتم و موسیقی نوآورانه استفاده کنم.« 

او ســـپس با بیان اینکه در وضعیـــت کنونی عملا مرزی بین 

موســـیقی مجاز و غیرمجاز وجود ندارد، اضافه کرد: »اخیرا در 

صحبت با یک روانشناس کودک متوجه شدم یکی از شایع ترین 

مسائل بچه های ما الان در سنین نوجوانی و جوانی، استرس 

زیاد است. از بچه های اقوام هم پرسیدم که چه گوش می دهید، 

همه پاسخ دادند که بیشتر موسیقی هایی با ریتم های تند گوش 

می دهند. موسیقی هایی که بیشتر ناآرام می کند به جای اینکه 

آرام کند. متاسفانه امروز دوستان ما دارند به سمت تولیداتی 

می روند که به جای آرامش دادن به نوجوان، مثل آن موسیقی ها 

آرامش را از او می گیرد. اینکه می خواهیم با ابزار جدید جوانان را 

جذب کنیم خیلی مهم است اما آیا برای کودک و نوجوان امروز 

که در حالت عادی، موسیقی استرس زا در گوشش است، ما 

هم همین مسیر را باید ادامه بدهیم؟ آیا نیاز جوان امروز این 

است که توسط ما همان نوع موسیقی ای را گوش دهد که در 

بیرون هم می شنود؟ آیا این جنس واژه ها و الحان، نیاز جوان 

و نوجوان امروز ما هست یا نه؟«

در ادامه پرئی با طرح سوال از دوگانه گفته شده در طرح بحث 

نشســـت از مرز بین ابداع و بدعت و چیستی ابداع استفهام 

کرد. او گفت: »بعضا می گویند این کارهایی که می کنید، ابداع 

نیست؛ بدعت است. اولا چندان تفاوتی بین این دو نیست. 

دوما حقیقت امر این است که اینها اصلا نوآوری نیست! اینها 

یک سری ساختارشکنی و ناهنجاری در فضای معمول است 

که بیشتر عامل جذب و جاذبه در فضای رسانه ای فعلی است. 

مثـــلا می گویند همه این طور ســـینه می زنند پس ما بیاییم 

ایـــن مدل را به نوعی که خود می خواهیم تغییر بدهیم تا یک 

جریان جدید شـــویم و جلب توجه کنیم. اینها نوآوری نیست 

بلکه ساختارشکنی اســـت. بخش عمده ای از تغییراتی که 

می بینیم، تغییر در فرم است و اصلا نوآوری نیست. از آن طرف 

هم فردی برای نقد می گوید والله این کار بدعت است! بدعت 

در چه؟ بدعت یک بار معنایی ای دارد. اینها هنجارشکنی یا 

ساختارشکنی است اما نه بدعت. اینکه فرد روی منبر بخواند 

یا در استودیو بدعت نیست. این بعضا ناهنجاری ای است که 

ما را نگران می کند. حالا اینکه ما نوک پیکان را مســـتقیما به 

سمت استودیو بگیریم، بی انصافی است چراکه ناهنجاری هم 

در هیات اتفاق می افتد و هم در استودیو. ما صرفا نوک پیکان 

را به طرف اســـتودیو گرفته ایم. ما نمی توانیم با فرم بجنگیم. 

نوآوری کردن ملزومات و بنیه پژوهشـــی ای لازم دارد که با آن 

فرسخ ها فاصله داریم. نوآوری شیوه های تازه ای بود که حاج 

محمود کریمی، حاج محمد طاهری و حاج حســـن خلج در 

بخش هایـــی از مداحی با خود آوردند. ایـــن اتفاقاتی که ما 

می بینیم، هنجارشکنی، ساختارشکنی یا حتی تغییر فرم است. 

ما هنوز به نوآوری نرسیده ایم.« 

او نکته آقای زنگنه درباره استفاده از ضرباهنگ ها و ملودی های 

مخرب برای کودک و نوجوان به اسم جذب را نشانه ای از کمبود 

آگاهی جریان مذهبی برای نوآوری دانست و یکی از مشکلات 

فعلی را بعضا نفهمیدن کارکرد و بار معنایی الفاظ و نغماتی که 

استخدام می شوند عنوان کرد.  وی افزود: »امروز اگر فردی در 

استودیو بخواند و کمی کار ضرباهنگ داشته باشد، همه به او 

حمله می کنند اما آیا اگر مداحی بر منبر رســـول الله به شکل 

ناهنجاری بخواند و بقیه هم پایین کِل بکشند، کسی این گونه 

می آید و بگوید وا اسلاما؟! بخش عمده ای از ناراحتی و نگرانی 

من این است که ما درحقیقت با نقد مواجه نیستیم. ما با یک 

یک سری دعواهای تیم من و تیم تو مواجه هستیم. همه مشغول 

همدیگر شده اند. عین این ناهنجاری هایی که متوجه استودیو 

می کنند در هیات هم هست. حتی به مراتب خطرناک تر! چون 

وقتی شما سرود می خوانی و در اختتامیه اش هم یک پویش 

برگزار می کنی، اسمش هیات نیست؛ بلکه جریان تازه ای است 

که در جان اجتماع دارد اتفاق می افتد و هیات نیست اما اتفاقی 

که دارد در هیات می افتد به مراتب خطرناک تر است. ما الان 

صرفا استودیو را می زنیم و بعضا هم چیزهایی را نقد می کنیم 

که خیلی هم مهم نیست اما از آن طرف از جریانات و اتفاقات 

داخل هیات غافل هستیم.« 

در بخـــش دوم زنگنه ضمن تایید گفته های پرئی چند نقطه 

نظر متفاوت خـــود را توضیح داد. او بیان کرد: »وقتی بدعت 

می گوییم، قطعا منظورمان بدعت در ادبیات دینی نیســـت. 

منظور از بدعت، مقابله با ســـنت یا سنت ســـتیزی است. در 

حوزه های دیگر هم هســـت. مثـــلا آنجایی که بازیگر تئاتر با 

میکروفـــن روی صحنه مـــی رود، متخصصان می گویند این 

بدعت است چون در مقابله با سنت همیشگی قرار گرفته است. 

فرمایش آقای پرئی از این جهت درست است که به هر چیزی 

نباید بگوییم بدعت اما وقتی پدیده ای می آید و در مقابله با سنت 

قرار می گیرد، از جهتی نوعی بدعت گذاری کرده اســـت. این 

بدعت به معنای سنتی و ساختاری است. به عنوان مثال، تمام 

حیثیت و هنر مداحی به اجرای زنده است. بارها خوانندگان 

بزرگ گفته اند شما مداحان خیلی هنرمند هستید چون دو 

ســـاعت به صورت زنده و رودررو با مخاطب مواجه می شوید و 

محتوا ارائه می کنید. حالا ما به بهانه جذب با این پدیده مواجه 

می شویم که قطعه ای ضبط شده و در مراسمی که مداح حضور 

دارد، آن قطعه ضبط شده را پلی بک می کند. این از نظر اجرا و 

ساختاری یک بدعت است.«

زنگنه در پاسخ به سوال پرئی که چرا ژانر استودیو کلا محکوم 

می شود، عنوان کرد: »ما دو بحث داریم، چیستی و اجرا. اول 

باید بنشینیم و ببینیم کلا این فضا درست است یا غلط و بعد 

بیاییم بگوییم چطور باید اجرا شود. من نکاتی در چیستی این 

فضای مداحی های اســـتودیویی و سرود-مداحی ها دارم اما 

اگر فرض کنیم در چیستی مشکلی نداریم، خیلی از کسانی 

که دارند اجرا می کنند، رفتارشان کارشناسانه نیست. شمای 

مداحـــی که داری در هیاتی چندده هزار نفره اجرا می کنی؛ 

شما از نوجوانی خوانده ای و فنون مداحی را یاد گرفته ای. در 

جمع های کوچک خواندی تا الان که مخاطب ده هزار نفری 

داری. حال تو می خواهی کاری تولید کنی که برای مخاطبی 

میلیونی پخش شود؛ آیا اصول این کار را بلدی؟ اتفاقا مساله 

ما، مجریان این کارهاســـت. آیا من که تا دیروز شـــعر هیات 

می گفته ام، آیا بلد هستم امروز برای کودک شعر بگویم؟ من 

که بیســـت سال است مداح اهل بیت هستم، نکات کار برای 

کـــودک و نوجوان را می دانم که در این زمینه کار کنم؟ آیا من 

که تنظیم کننده کارهای هیات بوده ام، گام های تنظیم کار 

کودک و نوجوان را می دانم؟ آیا آنچه امروز اجرا می شـــود و ما 

می شنویم، نکات کار کودک و نوجوان را رعایت کرده است؟ اگر 

رعایت کرده بود، ما حداقل تابید چند هنرمند که برای کودک 

و نوجوان سال ها کار کرده اند را می گرفتیم.« 

در بخـــش پایانی پرئـــی ضمن اشـــاره به برخـــی ایرادات 

در نماهنگ هایـــی که برای کودک نوجوان تولید می شـــود 

درخصوص نقد زنگنه مبنی بر کارشناسانه نبودن این آثار و عدم 

همراهی متخصصان و افراد خبره حوزه کودک و نوجوان با این 

قبیل تولیدات، مطرح کرد: »این ایراد ابعاد مختلف اجتماعی، 

سیاسی و... دارد. ما یک سری متخصص داشتیم که به دلایل 

مختلف، یا آنها ما را بایکوت کردند یا ما آنها را بایکوت کردیم. اما 

الان هرچه که هست ما به این متخصصان نیاز داریم اما کسی 

هم نمی آید تولید کند. ما برای کودک و نوجوان محصولاتی 

داریم که تازه درســـت شـــده اند. من گزارشی را خدمت چند 

تن از بزرگان از جمله حاج آقای جاودان بردم؛ ایشـــان بسیار 

خوشـــحال شدند و می گفتند ما در این همه سال، محصول 

کودک و نوجوان با این التفات به مبانی توحیدی و عقاید امامیه 

نداشتیم و این اتفاق مبارکی است. آیا این التفات در محصول 

فلان هنرمندی که سال ها در زمینه کودک و نوجوان کار کرده 

اســـت، دیده می شود؟ این هم یکی از افتخارات ماست. این 

از اتفاقات خوب اســـت که دیگر شعر کودک صرفا محصولی 

فانتزی نیســـت، بلکه جهت دار است؛ مفهومی را به کودک و 

خانـــواده اش تلقین می کند و پیام دارد. ولی این را هم قبول 

دارم که از نظر ســـاختار و تکنیک سایر هنرمندان بسیار قوی 

هستند و ما اشکالاتی داریم.« 

او همچنین در پاســـخ به ســـوال یکی از شرکت کنندگان که 

پرسیده بود آیا مداحی های استودیویی به فضای هیات لطمه 

می زند یا مکمل آن است، گفت: »آنچه من می گویم برداشت 

من است. در فضای موسیقی در کل دنیا هیچ لذتی به اندازه 

گوش دادن به اجرای زنده نیست. اجرای زنده سر جای خود و 

گوش دادن به قطعه نیز سر جای خود. حالا اگر یک مداحی، 

اســـتودیویی اش خوب است اما اجرای زنده اش به آن خوبی 

نیست، این ایراد از مداح است. اینها دو فضای مختلف هستند.« 


